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Consell de Barri del Poblenou 

Assumpte Resum d’acords 
Lloc Biblioteca Poblenou – Manuel Arranz (c. Joncar, 35) 
Data i hora Dimarts 28 de març, de 18 h a 20.40 h 
 Sessió emesa per streaming: youtu.be/ 2hGNWC2LipM 

Persones assistents 
 David Escudé Rodríguez, regidor del Districte i president del Consell de Barri 
 Sílvia Casorrán Martos, consellera del barri del Poblenou 
 Xavier Bañón Fàbregas, conseller tècnic 
 Inmaculada Bajo de la Fuente, consellera 
 Lourdes Arrando i Bellés, consellera 
 Fernando Gómez Carvajal, conseller 
 Fernando Alcalde Pérez, conseller 
 Josep Garcia Puga, gerent del Districte 
 Joan Aldana Mato, secretari i tècnic de barri 

Entitats i equipaments 
 Associació de Veïns i Veïnes del Poblenou 
 Associació Cultural i Social Bac de Roda 
 Escola L’Arenal de Llevant 
 Petanca Jardins de Gandhi 
 ACR Carrers de Poblenou 
 Associació Esportiva Skateboard Poblenou 
 Coordinadora d’Entitats del Poblenou 

Ciutadania a títol individual: 40 persones 

Ordre del dia 
1. Nou Punt Verd de barri a la plaça Julio González. 
2. Urbanització a Can Ricart. 
3. Intervenció al passeig Marítim de la Mar Bella per millorar la convivència entre vianants 

i ciclistes. 
4. Pisos tutelats de les Fundacions Arrels i Pere Relats. 
5. Informació sobre l'ampliació i la reforma del Centre Esportiu Municipal Can Felipa. 
6. Temes de l'anterior Consell de Barri. 
7. Torn obert de paraules. 

Els documents presentats durant la sessió es poden consultar clicant el següent enllaç: 
ajuntament.barcelona.cat/santmarti/ca/lajuntament/participacio/consell-de-barri. 
La consellera Sílvia Casorrán inicia la sessió comentant que alguns ponents han demanat 
canviar l’ordre dels temes per problemes d’agenda. 

Districte de Sant Martí 
Direcció de Serveis a les Persones i al Territori 

C. Andrade, 9 
08018 Barcelona 
934 027 000 
dspit@bcn.cat 
barcelona.cat/santmarti 

Direcció de Serveis a les Persones i al Territori 
Districte de Sant Martí 

C. Andrade, 9 
08018 Barcelona 
93 402 70 00 
dspit@bcn.cat 
barcelona.cat/santmarti 

https://www.youtube.com/watch?v=2hGNWC2LipM
https://ajuntament.barcelona.cat/santmarti/ca/lajuntament/participacio/consell-de-barri
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Punt 5. Informació sobre l'ampliació i la reforma del Centre Esportiu Municipal 
Can Felipa. 
La consellera dóna la paraula a Susana Closa, gerenta de l’Institut Barcelona Esports, per 
explicar com es troba actualment el projecte del CEM Can Felipa, on en un principi es va fer 
un estudi de les necessitats de l’edifici, les tendències en la pràctica esportiva i les peticions 
del teixit associatiu del barri i com encaixar-ho tot en un edifici patrimonial amb la 
corresponent valoració econòmica. Un cop fet tot això es publicarà el plec de condicions per 
establir l’equip redactor del projecte, possiblement al mes d’abril. Les següents fases són la 
d’avantprojecte, projecte bàsic i projecte executiu. Es preveu finalitzar tot aquest procés en 
un any i mig. 
Pregunta: Amador Pisabarro, en nom de l’AVV del Poblenou, comenta que volen saber com 
aquesta proposta s’ajusta als seus objectius i que han d’estudiar-ho per poder consultar els 
dubtes. 
El regidor Escudé comenta que es tracta d’adequar tot el que s’ha acordat i que s’havia dit 
que començaria al desembre de 2022 i finalment començarà al març de 2023. En el període 
d’al·legacions totes les entitats, veïns i veïnes podran presentar les modificacions que 
considerin. Per la seva banda, Susana Closa informa que l’avantprojecte ja podrà donar una 
idea força aproximada de com serà el projecte a executar. 
Pregunta: Manel Pascual, de l’ACS Bac de Roda, comenta que a la darrera reunió de la Taula 
d’Equipaments ja s’havia dit que hi havia un projecte i ara es diu que no. També pregunta 
quan es preveu que l’obra estigui finalitzada i que es va dir que els serveis de l’edifici tindrien 
espais garantits abans que comencés l’obra i que ara l’obra de La Casa de les Lletres 
s’endarrereix i ho dificulta. 
La Sra. Closa comenta que en aquell moment el que teníem eren els estudis previs. El 
regidor Escudé comenta que tot el procés dura uns 2 anys, però s’ha de tenir en compte que 
les obres també estan tenint problemes de subministraments de materials, increments de 
preus que provoquen renúncies d’empreses o que alguns projectes quedin deserts. El gerent 
Josep Garcia comenta que a La Casa de les Lletres (al c. Roc Boronat, entre Almogàvers i 
Sancho de Ávila) havia de ser la seu de tots els gremis d’edicions de Barcelona, però aquest 
projecte no es farà sinó que es farà el que es va explicar a la darrera reunió. Es preveu que 
a final del proper mandat l’obra del CEM estigui en execució avançada, mentre que La Casa 
de les Lletres ja té projecte executiu. Comenta que és possible que s’hagi de canviar el nom 
per La Casa de les Lletres i les Llengües, ja que acollirà al Consorci de Biblioteques, el 
Consorci de Normalització Lingüística i altres serveis culturals. També començarà, una mica 
més tard que el del CEM Can Felipa, la rehabilitació de La Granota (c. Pallars, al costat de 
l’escola La Llacuna del Poblenou), que es vol que aculli una part dels espais del Centre Cívic, 
amb espais de taller, trobada, etc. 

Punt 4. Pisos tutelats de les Fundacions Arrels i Pere Relats. 
La consellera Casorrán dona la paraula a Laia Vila, de la Fundació Arrels, per explicar uns 
pisos tutelats al barri. Fa una breu contextualització del que és la Fundació Arrels, fundada 
l’any 1987 al barri del Raval degut a la manca d’estructura d’atenció per a les persones sense 
llar. Es va entendre que el que més es necessitava era donar aixopluc i no entendre-ho com 
un premi, sinó com un dret. Ara la Fundació té més de 100 pisos a tota Barcelona dedicats a 
les persones amb més dificultats per tornar a les famílies, amb problemes de consum, de 
manca d’autocura, etc. 
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El recurs que s’ha instal·lat al c. Llatzeret, 21 està destinat a persones que estan fora de tots 
els circuits, amb 10 pisos individuals que ja estan en funcionament i properament s’obrirà 
una planta amb espai per 10 persones, amb un espai per a dones. L’entitat es finança 
bàsicament de donacions, així com d’algunes subvencions. 
La consellera dona la paraula als Srs. Josep Bou i Xavier Saragossa, de la Fundació Pere 
Relats, per explicar un projecte de residència per a gent gran del que s’ha posat la primera 
pedra al carrer Llacuna, 32 (entre Llull i Ramon Turró). L’objectiu de la Fundació és 
l’assistència a les persones grans que no es poden valer per elles mateixes i donar un 
acolliment residencial. Fa una breu explicació de la biografia de Pere Relats, que va impulsar 
l’atenció a les persones grans del barri, i de la història de la Fundació. Actualment tenen una 
residència al c. Venero amb 98 persones, i 20 més en el Centre de Dia. La residència que ara 
s’ha començat a construir i que es preveu tenir-la finalitzada al final de 2024, tindrà 2.800 
metres quadrats, amb 96 places de residència i 20 places de centre de dia. Les persones 
residents estaran agrupades en unitats de convivència de 12 persones, amb menjador i sales 
comunes pròpies. També explica les activitats que preveuen realitzar per commemorar el 
50è aniversari de la mort de Pere Relats. 

Punt 1. Nou Punt Verd de barri a la plaça Julio González. 
La consellera Casorran dona la paraula al Sr. Joan Cañellas, de la Direcció de Neteja de 
l’Ajuntament, per explicar aquest nou punt verd de barri, ja que l’actual punt del carrer 
Carmen Amaya haurà de ser enderrocat. El nou estarà en un lloc més cèntric, a l’entorn del 
Mercat, i amb un model més eficient i autosuficient. Un punt verd de barri es troba en un 
espai urbà on el veïnat pot portar residus que no es poden portar als contenidors de carrer 
(roba, aparells electrònics, etc.). Actualment són d’obra, mentre que aquest serà de mòduls 
prefabricats, cosa que agilita la seva construcció. Tindrà plaques fotovoltaiques que 
afavoriran el subministrament autònom d’electricitat. Fa una breu explicació de la distribució 
d’espais interior i informa que es mantindrà el servei d’intercanvi de llibres. Des del moment 
de l’aprovació, es preveu que estigui en funcionament en uns 3 mesos. 

Punt 2. Urbanització a Can Ricart. 
Es dona la paraula al Sr. Lluís Lamich, de l’Institut Municipal d’Urbanisme, per explicar 
aquest projecte, encara que no es troba ubicat dins dels límits del Poblenou. Fa una breu 
explicació dels diferents projectes ja en marxa i que el que ara s’explica és la resta del 
recinte, que es troba dins de l’eix del carrer Bolívia que va des de l’Auditori i el Teatre 
Nacional fins a La Escocesa. El recinte és previ al Pla Cerdà i, per tant, no en compleix 
l’aixecament topogràfic. Ocupa l’espai equivalent a 4 illes de l’Eixample. El que es fa amb la 
urbanització és arranjar l’espai interior entre edificis mantenint la rasant per sota dels carrers 
que l’envolten i els jardins preexistents. Es recuperen recorreguts interiors que creuen el 
recinte, amb espais d’estada i de relació. El projecte està en aprovació prèvia i, després del 
període d’al·legacions, s’aprovarà definitivament. Part del finançament és privat, i forma part 
del pla 22@. 

Punt 5. Intervenció al passeig Marítim de la Mar Bella per millorar la convivència 
entre vianants i ciclistes. 
Es dona la paraula al Sr. Oriol Giol, de Model Urbà de l’Ajuntament, per explicar una actuació 
per facilitar la convivència entre vianants, patinets i bicicletes al passeig Marítim de la Mar 
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Bella. A nivell de bicicletes, es vol fer un corredor pel litoral que travessi tota la ciutat. Es 
crea un carril bici més ample i més allunyat del front litoral, amb 4 hectàrees d’actuació i 
amb rampes de baixada al nivell de la platja i arbrat per fer més amigable el recorregut. No 
es prohibirà la circulació de bicicletes per tot l’àmbit, però es senyalitzarà el carril bici i la 
resta del mobiliari farà que sigui més pràctic fer-ho servir. No es podrà accedir amb vehicle 
privat motoritzat (només vehicles de serveis i de persones amb mobilitat reduïda), i es farà 
una ampliació de la reserva per a vehicles de persones amb mobilitat reduïda. Es valorarà la 
possibilitat de fer alguna campanya comunicativa per reconduir els ciclistes en cas necessari. 
A més, aquest estiu es farà, a petició del Districte, una senyalització amb biondes dels espais 
de les bicicletes i que es farà immediatament perquè estigui llest per a la temporada de 
platja. Es comenta el bon resultat que ha tingut la instal·lació de pistes de voleï platja a 
l’esplanada on abans aparcaven els vehicles, que generava una absència d’ús i ara s’evita la 
sensació d’espai abandonat. 

Punt 6. Temes de l'anterior Consell de Barri. 
Referent a la pregunta sobre molèsties a l’entorn dels carrers Amistat i Guillem de Llúria per 
ocupacions il·legals d’habitatges. El passat 3 de març, es va produir la desocupació del 
baixos de Guillem de Llúria i es va instal·lar una alarma en aquest pis. Els operaris d’ENDESA 
van desconnectar els pisos on les connexions no eren legals, i van deixar el subministrament 
només als dos pisos on s’hi viu legítimament. Es creu que el període hivernal ha fet minvar 
l’activitat al carrer i, per tant, la conflictivitat. La Sra. Sònia Fabra comenta que la situació ha 
millorat, però queden 12 pisos ocupats i amb subministrament elèctric, i demana si se sap 
alguna cosa sobre el procés de desocupació. El regidor comenta que no té informació però 
que quan la tinguin els informaran. 
La Sra. Blanca Ríos va fer una consulta sobre el carrer Tortellà, on hi ha prioritat per a les 
persones vianants però en no haver-hi cap senyalització específica, els vehicles circulen a 
gran velocitat i, fins i tot, en direcció contrària, amb el risc que comporta. També comenta 
que s’ha posat un senyal de sentit prohibit, però ningú en fa cas. Demana que es posin més 
senyals al llarg del carrer. Se’n pren nota per part de Guàrdia Urbana que farà la valoració de 
posar senyals de prohibir el gir a l’esquerra al carrer Bac de Roda. 
Del tema de la Sra. Martinovic per excés de velocitat a l’entorn de l’escola Vila Olímpica i 
l’escola bressol La Mar Xica, el regidor comenta que ahir va parlar amb ella i van quedar de 
trobar-se. 
També hi havia un tema de mal estat de l’asfalt de la plaça Julio González, del qual es 
comenta que s’inclourà en el pressupost de manteniment del proper mandat. 

Punt 7. Torn obert de paraules. 
Pregunta: el Sr. Heriberto Ruíz, en representació de les persones usuàries de les pistes de 
petanca dels jardins de Gandhi, informa que s’ha realitzat un arranjament de la sorra, però 
demana una tanca per evitar que es faci servir d’àrea d’esbarjo de gossos i de pista de 
futbol. També demana un punt de llum i un lavabo, així com una caseta on guardar els estris 
de la petanca. 
El regidor els convida a veure el tancament que s’ha fet a la Via Trajana i al carrer Menorca, 
al costat del camp de futbol Menorca, perquè al mandat vinent es pugui mirar quina dona 
millor servei. Pel que fa al lavabo, necessita un manteniment i, si es constitueix com a entitat 
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se li pot cedir l’espai perquè se n’encarreguin. Com que no hi ha gaire pistes a l’entorn, el 
regidor és partidari de posar la tanca, però mantenir l’accés lliure. 
Pregunta: el Sr. Lluís Borràs es queixa del model de gestió dels casals de gent gran a través 
de la cessió a empreses privades, però ara la gent gran està subordinada al que decideixi la 
dinamitzadora de cada casal, , quan es vol fer una activitat diferent o ens certs horaris, com 
el ball, les activitats de nadal, revetlles, etc., se’ls diu que l’Ajuntament no ho permet. Ha 
deixat de ser un espai d’autogestió. 
El gerent respon que discrepa de la situació que explica dels casals, ja que han deixat de 
estar gestionats basats en la bona voluntat d’algunes persones i que han passat a formar 
part de la xarxa homologada de casals de gent gran i que no s’ha privatitzat, sinó que s’ha 
licitat el servei complint uns requisits establerts per l’Ajuntament. Actualment hi ha casals 
que tenen una persona dinamitzadora i una persona informadora, i d’altres que només una 
persona dinamitzadora, i es treballa perquè properament tots tinguin les dues figures. 
També es treballa perquè es puguin ampliar els horaris, però s’anirà fent a mesura que 
s’incrementi el pressupost. Qualsevol persona es pot apuntar als tallers i cursos que es 
plantegen, i hi ha una comissió gestora que proposa i s’implica en les activitats. De totes 
maneres, si té alguna queixa l’ha de derivar pels circuits establerts. 
Pregunta: el Sr. Alan Jornet comenta diversos temes: 1) Demana si caldria posar al terra de 
la cruïlla de Pallars amb rbla. Poblenou, que hi ha l’escola de les Franciscanes, un senyal 
conforme hi ha una escola a prop; 2) Indica que s’havia dit que els plataners que es treguin 
serien substituïts per altres espècies pels problemes d’al·lèrgies que provoquen, però s’estan 
replantant a la rambla del Poblenou, i diu que demanarà informació perquè no s’haurien de 
replantar, tal com diu el veí; 3) Demana si hi ha normativa sobre els forats que els 
restaurants han fet per posar parasols a les terrasses i que per la nit queden sense tapar; 4) 
A Can Culleretes, l’interior d’illa comprés pels carrers Llacuna, Pujades, Pallars i rambla del 
Poblenou, els parterres estan bruts per l’ús massificat dels infants de les escoles properes i 
dels treballadors de les oficines, cosa que provoca la presència de rates. Creu que s’hauria 
de replantejar aquesta plaça i posar jocs infantils a altres interiors d’illa per distribuir els 
infants. 5) Pregunta si l’Ajuntament no pot fer ús dels solars que porten molts anys en desús 
i que estan mal conservats, netejant-los i posant, per exemple, porteries. 
Pel que fa a l’espai de Can Culleretes, la consellera exposa que aquest espai va ser pensat 
per a un entorn d’oficines quan hi ha escoles a l’entorn, i és per això que posteriorment es 
va fer una actuació per adaptar-lo al joc infantil. Actualment es treballa en que es facin servir 
pilotes d’escuma. Sobre posar més jocs infantils, està d’acord, tot i que el Districte de Sant 
Martí és dels que més àrees de joc té. 
Pel que fa als solars en desús, el regidor contesta que el problema és que tenen persones 
propietàries i no se’n pot disposar lliurement, però si hi ha algun solar en mal estat, es pot 
demanar autorització judicial per netejar i carregar el cost a qui n’ostenti la propietat. 
De la resta de temes es respon que se’n pren nota i que es respondrà a la propera sessió del 
Consell de Barri, i se li recomana que faci servir els aplicatius municipals per comunicar 
incidències. 
Pregunta: el Sr. Javier Sánchez, de l’escola L’Arenal de Llevant, pregunta si el Districte pensa 
fer alguna cosa sobre la pacificació de les 3 escoles de la zona, ja que hi ha hagut 3 
accidents i s’incompleixen els límits de velocitat, soroll, contaminació, etc. Al Consell 
d’Educació de l’any passat es va dir que es faria i no s’hi ha fet res. 
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Se li comenta que s’ha fet alguna petita intervenció, però es manté l’objectiu de pacificar tots 
els entorns escolars a mesura que el pressupost ho vagi permetent. De totes maneres, 
s’agraeixen les queixes i reivindicacions perquè serveixen per tractar problemes, però també 
es demana comprensió perquè no es pot fer tot a la vegada. 
Pregunta: un senyor demana què passa amb projectes aprovats, com ara l’obertura del 
carrer Joncar, que al 2012 es va dir que era prioritari i encara no està fet, quan és un petit 
tram de carrer per on passen tota mena de vehicles. També hi ha un solar al costat del Banc 
de Sang que està en mal estat des de fa anys. 
El regidor contesta que no té informació de la situació en què es troba l’expedient del carrer 
Joncar i que s’informarà al respecte, però que també intervenen altres administracions. El 
conseller tècnic li demanarà les dades de contacte i, a més se’n parlarà al proper Consell de 
Barri. Sobre l’excés de circulació de vehicles, la consellera Casorrán comenta que més aviat 
es tracta d’incompliment de les normes de circulació, ja que està limitat a veïnat i a vehicles 
de serveis. 
Pregunta: una senyora comenta que pel carrer Pere IV entre Badajoz i Roc Boronat, que és 
una superilla, hi passen tots els cotxes que volen i no respecten la senyalització. Inicialment 
només passaven els autobusos, però ara passen tota mena de vehicles. D’altra banda, al c. 
Pere IV 113 hi ha un local buit, que creu que és municipal i que està previst fer un passatge 
interior, on hi ha un forat que provoca humitats al seu edifici. 
Del trànsit, la consellera Casorrán comenta que és el mateix tema que ja s’ha comentat 
d’indisciplina de les persones conductores, i que està pendent de la pacificació del darrer 
tram del carrer Pere IV, que es farà al proper mandat ja que actualment el projecte es troba 
en redacció (en el tram comprés entre Roc Boronat i Joan d’Àustria). Se’n pren nota i es 
contestarà la instància presentada. 
Pregunta: una senyora comenta que viu a Llull, 180, i que els camions buiden els 
contenidors durant la nit amb un soroll molt molest. Afegeix que a la zona s’han posat 25 
contenidors a l’entorn. 
El regidor li comenta que té raó, però que hi ha rutes marcades i s’intenta que no col·lapsin 
el trànsit. S’ha de conviure amb aquest tema perquè no té solució. Afegeix que com que han 
fet instàncies, es posaran en contacte amb Neteja. Passa el mateix amb la recollida de 
trastos vells cada dijous, que fan molt de soroll. 
Pregunta: la Sra. Rosa M. Alvira del carrer Pujades 207 comenta que, en el seu cas, s’ha tret 
el contenidor de rebuig i el de brossa orgànica i no s’han reposat. 
Se’n pren nota i també es tractarà amb Neteja. 
Es tanca el Consell de Barri a les 20.40 h. 

Joan Aldana 
Secretari del Consell de Barri del Poblenou 
Barcelona, 28 de març de 2023 


